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At' i OSVC s vyššimi pfijmy plati vic 
Sociolog Daniel Prokop 
predstavil čtyri modely dane 
z pr1jmu, ktere by prinesly 
vyšš1 inkaso do rozpočtu 
a nemely zasadn1 dopad na 
lidi nejvice zasažene inflaci. 
Podle Prokopa je potreba 
zapojit mrrnou progresi. 

IVANA PEČINKOVA 

PRAHA Zrušeni superhrube mzdy 
v roce 2021 pomohlo zejmena li
dem s vyššimi pfijmy, tvrdi socio
log Daniel Prokop ze společnosti 
PAQ Research. Zaroven nynejši 
vlada bleda zpusoby, jak Zč\celit 
stamilionove diry v rozpočtu . To 
jsou dva z duvodu, proč se Proko
povi lide spolu s think tankem 
IDEA ze CERGE-EI rozhodli vy
pracovat studii , ktera se zabyva 
nejrychlejšim možnym rešenim: 
tedy upravou dane z pfijmu pro fy
zicke osoby. 

U čtyr modelu, z nichž jede nje 
navrhem vladnih o hnuti STAN, 
popsali experti, kolik by do statni 
kasy pfinesly oproti stavajicimu 
stavu. Kladli pritom duraz na tak
zvanou danovou progresi: tedy 
aby vice penez dodali lide s vyšši
mi pfijmy. 

LN Proč jste zpracovali dotyč
nou studii? 

Vychazime z toho, že stalni roz
počet skonči deficitem pres 
300 miliard a že 200 až 250 mi
liard z toho bude strukturalni defi
cit. Tedy dlouhodoby nesoulad pn
jmu a vydaju. Je treba šetfit. Ale 
vetšina uspornych kroku, ktere 
spolu s Narodni ekonomickou ra
dou vlady navrhujeme, znamena 
reformu. A reformni kroky obvyk
"te začnou pr:inašet kyžene efekty, 
uspory, s velmi pomalym nabe
hem. Proto je treba posilit i pi'i
jmy. Politici totiž od roku 2020 vy
škrtali nepromyšlene 150 miliard 
pi'ijmu na dani z pi'ijmu, prevodu 
nemovitosti, vysokopnjmovych 
OSVČ či daneni nafty. Celkove 
temi zmenami dani pomohli hlav
ne vysokoptijmovym. 

Proto jsme udelali studii, ktera 
se zabyva jen jednim konkretnim 
problemem. S think tankem 
IDEA ukazujeme, jak vybrat čast 
te ztraty zpet dani z pfijmu, aby to 
nepoškodilo spodni pnjmovou po
lovinu zamestnancu. Primarne ne
fikame, že by se mely zvedat 
dane zamestnancum. To je posled
ni vec, ktera se dela. Ale pravde
podobne se bude muset udelat 
a my jsme chteli ukazat, jak to 
udelat, aby to co nejmene bolelo 
tyhle lidi, ktei'i byli nejvice poško
zeni inflaci. 

LN Vykreslili jste dopady čtyr 
variant zvyšeni dani. Jake jsou 
vysledky? Koho by" se to dotklo 
nejvice? 

čast poli~iku i ekonomu, ktera 
už delši dobu kritizuje unahlenost 
zrušeni superhrube rnzdy, navrhu
je, abychom se vratili pred rok 
2020. Rikaji, že zrušeni melo byt 
pre'chodne, na dva roky, tak se 
vratme zpatky. My jsme spočita
li, že kdyby se to vratilo presne 
do nastaveni v roce 2020, vybere 
se dodatečnych 120 miliard. Ale 
bylo by to i na ukor chudšich za
rnestnancu, kterym kvuli inflaci 
extremne narostly ceny bydleni, 
potravin a podobne. Takže by to 
po socialni strance bylo hodne 
likvidačni opatreni. Pakjsme spo
čitali variantu, kterou navrhuje 
hnuti STAN, že se zvedne danova 
saz.ba na 17 procent, zvyši sleva 
na pop]atnika a vyšši sazba dane 
od dvojnasobku prumerne mzdy. 
A dospeli jsme k vysledku, že by 
nastala mirna <lanova progrese, . 
vybralo by se takto dodl).tečnych 
32 miliard a nepoškozena by zu
stala nejnižši pnjmova petina za
mestnancu. 

A k tem dvema navrhum jsme 
_pfidali naše dve varianty. Prvni 
by vybrala take dodatečnych 
32 miliard. Stejne jako nayrh 
STAN by mu sela byt doplnena 

+ 

masivnimi danovymi ptijmy z ji
nych zdroju. Danerni z majetku, 
hazardu, alkoholu, cigaret, nafty, 
korporaci a podobne. To by vedlo 
k vyvaženemu <lanovemu mixu, 
protože v česku je hodne <lanena 
prace. A zdaneni prace by v teto 
variante zhruba odpovidalo evrop
skemu standardu z hlediska pro
gresivity a podobne. 

LNAdal? 
Vyvažena varianta by oproti 

dnešku ješte snižila zdaneni nej
chudšich zamestnancu a rodin 
s detmi s nižšimi pnjmy. Zavedla 
by progresi, v jejimž dusledku by 
se 30 miliard navic vybralo od nej
bohatši petiny zamestnancu. Ač
koli by poi'ad platili vyrazne 
mene než v roce 2020. 

A palcje tady varianta, ktere n
kame realisticka. Ta je hodne po
dobna, ale s vyššimi sazbami. Do
vybrala by 60 miliard. A vedla by 
k tomu, že by borni petina zamest
nancu, ta nejbohatši, platila na da
nich zhruba to, co pred rokem 
2020. Spodni poloviny zamest
nancu by se ty zmeny stale takr1rn 
nedotkly. 

LN Jaky je celkovy zaver? 

OSVČ v cele Evrope a pritom 
jsme prumyslova ekonomika. To 
neni nahoda, al_e dusledek našeho 
danoveho systemu. 

Dale je duležite nezvyšovat 
zdaneni spodni petiny lidi s nizky
rni pfijmy, protože ti se nejčasteji 
pohybuji mezi praci načerno a za
mestnaneckym pomerem. A z~ 
treti - k praci načerno motivuji 
exekuce a naš davkovy system. 
Protože když mate exekuci nebo 
jste v insolvepci , vyplati se vam 
omezovat pi'ijem. Nemate sražky 
ze rnzdy a na vic vam vznikne na
rok na davky, ktery se počita ze 
mzdy pred sražkami. Tak;že je tre
ba udelat efektivni oddluženi, do
stat lidi z exekuci a vyžadovat, 
aby legalne pracovali. Stat by mel 
take udelat pofadek v dohodach 
o provedeni prace a evidovat je
jich retezeni. 

LN. Vaši studii o socialnich dopa
dech nekolika variant predate 
vlade? 

Ano, NER V a rninisterstvum ji 
predame. Aniž bychom tim chteli 
fici, že ma adoptovat jednu z va
riant. My jsme tou studii hlavne 
chteli ukazat, že u možnych va
riant lze spočitat dopady. Nebo 
i to, že lze velke uspory dosah
nout tim, že zrušite nektere dano
ve slevy. Ty nemuže čerpat kaž
dy, takže tim odstranite určitou 
nerovnost, dale zjednodušite sys
tem. Takže chceme inspirovat vla
du k tomu, aby premyšlela, že po
kud bude zvyšovat dane zamest
nancu, nemela by ohrozit spodni 
pfijmovou polovinu, a proto by se 
mohla zabyvat zvyšenim progresi
vity a rušenim tech slev. 

LN Jake slevy byste navrhovali 
zrušit? 

Jsou dva typy slev. Jeden druh 

Bude asi nutny nejaky kompro
mis, ktery nezatiži nizkopi'ijmove 
zamestnance, trochu vrati zdane
ni vysokopnjmovych zamestnan- · 
cii k tomu, co bylo pred rokem 
2020, a zaroven bude vybirat 
dane jinde. Obecne je lepši vice 
veci danit trochu a zaroven posil<;>
vat dane, ktere nemaji ekonornic
ky tak negativni efekty, tedy na
pi'iklad dan z nemovitosti, nebo 
dokonce i podporuji zdrave cho
vani - jako spotfebni .dane ·z alko
holu . To ostatne doporučuje , 
i OECD: vetši danovou progresi, 
vyšši ' zdaneni alkoholu a majet
ku. Samozrejme optimum by 
bylo co nejmene zdanit praci a co 
nejvice ostatni zdroje. Ale nemys
lim, že je realisticke, že by v tech 
dalšich zdrojich politici našli pres 
100 miliard. 

\

- to jsou slevy na deti a na poplat
nika - naopak navrhujeme zvyšit. 
Ulevuji nizkopnjmovym' a chud
šim rodinam. A pak jsou proble-

znalec chudoby a nerovn9sti. Daniel Prokop, zakladatel vyzkumne organizace PAQ Research. FOTO MAFRA - PETR TOPIČ maticke slevy, a toje na nepracuji-

LN Co znamena nizky prijem, 
kde vidite hranici? 

Ve spodni petine jsou lide, kten 
maji pnjmy kolero minimalni 
mzdy anebo pracuji na častečny 
uvazek, což jim prijem snižuje. 
A v borni petine jsou lide, kteti 
maji pnjmy v prumeru kolero 75 ti
sic, ale nekten klidne i 150 samo
ziejme. Všechny smysluplne refor
my vraci trochu vyšši <lanove zati
ženi lidem s vyššimi pi'ijmy. Vždy 
by se melo ale maximalne jednat 
o navrat zdaneni pred rok 2020 či 
niže. Je treba si uvedomit, že za
mestnanci s vysokymi pnjmy teh
dy platili rnnohem vice. 

LN A co korporatni dane? 
Osobne si myslim, že tam pro

stor je. Problem v Česku je, že 
v rade segmentu realne neexistuje 
dostatečna konkurence. Nyni to 
vidime treba v oblastech, ktere se 
tykaji potravinarstvi. Lide šetti, 
ale protože je mala konkurence, 
nevytvili snižena spotrebitelska 
poptavka dostatečny tlak na z,lev
neni. A zemedelci a potravinafšti 
vyrobci maji rekordni zisky. A to 
neni jediny segment, kde v Česku 
konkurence realne, ale bohužel 
i v dusledku statnich regulaci a do
taci neni dostatečna. Stat by mel 
omezit dotace. Spousta z nich 
neni ospravedlnitelna. Zejmena 
pro zemedelsky sektor, ale často 
i dalši. Samozrejme mnoho dota
ci ma evropsky charakter, což je 
obtižne rešitelne. 

LN Jak souvisi slaba konkuren
ce firem s danemi? 

U nekterych sektoru stat regulu
je vstup sektoru jako u telekomu
nikaci či je pokriven dotacemi 
jako v zemedelstvi nebo v nem 
existuji realne nefunkčni produk
ty založene jen na miliardovych 
dotacich sta.tu - jako u stavebniho 

· sporeni a časti penzijniho pfipojiš
teni. 

Mame skoro nejvice 
OSVČ v cele Evrope 

a p.fit~m jsme 
prfunyslova 

ekonomika. To neni 
nahoda, ale dusledek 
danoveho systemu. 

' ' omezene konkurenci nemusi ce
nami tak reagovat na tlak spotfebi
telu. Tam nejen mne pfijde rele
vantni mit progresivni či sektoro
ve dane a čast tech zisku si brat · 
zpet. A samozrejme omezit ty suh
vence z našich dani. Jen na podpo-

r 
ry stavebniho a penzijniho spore
ni davame pfes 15 miliard ročne 
a banky to sbiraji na vysokych po
platcich. 

Ale nejde jen o to. Do vyrobni
ho sektoru šly za posledni tri roky 
obrovske subvence prostrednic
tvim p~ogramii. na udrženi zamest
nanosti, jako Antivirus a Kurz
arbeit, pomoci v energiich. V Anti
viru to byly firmy, ktere dostaly 
stamiliony až miliardy na podpo
rach, a pfitom v tech samych le
tech mely miliardove až deseti
rniliardove zisky. Takže vlastne ge
neruji zisky diky statni podpore. 
A ja si myslim, že tady musi byt 
stat mnohem agresivnejši. Že by 
mel po vzoru Ameriky chtit tyto pe
nize nejakym zpusobem zpatky. 
V USA, když propouštite zamest
nance často, tak pak firma plati vet
ši pnspevky na politiku zarnestna
nosti. Predplaci si to, že jeji Ude bu
dou brat podpory. Stejne by _to 
melo byt i u Kurzarbeitu. Firmy, 
ktere ho využiji, by mely mit vyšši 
odvody či navyšenou dan z pfijmu, 

Vysoke zisky jsou tvofeny 
kombinaci dotaci z penez dano- J 
vych poplatniku a tim, že v te [ 

a pokud prosperuji, čast vratit. 
Stat musi byt rnnohem agresiv

nejši, aby neplatila privatizace zis-

ku a socializace ztrat. Ostatne 
oproti Nemecku, ktere firmam 
take hodne pomaha, mame male 
korporatni dane. T&kže na neja
kou revizi tyto danejsou. A to ne
mluvim o n'.iznych odpočtech 
v nich. 

LN Hovori se take o nutnosti do
sahnout toho, aby vice dani 
a vyšši odvody platily take oso
by samostatne vydelečne činne. 
Jak to vidite vy? 

Je duležite vzit v uvahu, že 
OSVČ se od sebe vyznamne liši. 
Nekdo, typicky manualne pracuji
ci človek na vesnici, si vydela pul 
milionu ročne a ma zcela konkret
ni, mnohdy dost vyznarnne nakla
dy. Takovy človek už dnes plati 
docela dost. A to proto, že mame 
nizke procento odvodu, ale vyso
ke minimalni častky odvodu. Vel
ka čast osob samostatne vydeleč
ne činnych plati tato minima- čis
te pres ta procenta by platily 
mene. A pak mate takove, kten 
pracuji v kancelafi, jsou treba ex
perty na IT a v dalšich oblastech. 
Maji pi'ijmy až 1,5 milionu ročne, 
realne naklady jsou často mizi ve, 
využivaji paušalni dane a plati tre
ba 6200 korun mesične. Tedy 
mene než zamestnanec s minimal
ni mzdou. Takže bych se snažil 
hledat rešeni, ktere nezvyši zatež 
nizkopnjmovych živnostniku s re
alnymi naklady. Ale zatiži vyso
kopriimove a dnes zvyhodnene 
OSVC, kten jsou navic často na 
hranicišvarcsystemu. 

LN Jak to udelat? 
Existuji tri cesty. Jednouje revi

ze vydajovych paušalu. Aby profe
se, jejichž vydaje ptedstavuji <lese~ 
tinu vydelku, nemely paušal 
60 procent. Dale zrušeni anebo 
velke prehodnoceni systemu pau
šalni dane, kde OSVČ treba s pti
jmem 1,5 milionu plati pouhy 
l,15nasobek minimalnich social
nich odvodu a minimalni zdravot
ni odvody. A za treti - nesahat na 
minimum odvodu na socialni 
a zdravotni pojišteni, ale spiše 
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l ciho manžela či manželku. Ta sle
zvyšit vymefovaci zaklad. Dnes va stoji stat čtyfi až pet miliard 
OSVČ plati socialni a zdravotni ročne, což je hodne. A vede 
odvody z 50 procent zisku, ale k tomu, že se treba mamince po 
vuči takto vypočtenym odvodum materske nevyplati vracet na čas
jsou tam relativne vysoka mini- \ tečny uvazek do pnicei protože ro
ma, ktera lidem s menšimi pnjmy <lina tu slevu ztratL Což vede 
ten odvod zvedaji. Když by se k dalšim nakladum pro stat. ' 
dale zvedala ta minima, poškozu- t Dale jsou tu <lanove odpisy na 
jete hlavne ty nizkoptijmove hypoteku, životni pojišteni či pen
OSVČ. Když zvednete vymefova- zijni pripojišteni. To jsou slevy 
ci zaklad na 70 procent, nizkopti- spiše pro movite lidi, ktei'i si tim 
jmove OSVČ si toho ani nevšim- dokažou zredukovat sve <lanove 
nou- stejne plati minima - a

1
zved- · bremeno až o nižši desitky tisic. 

ne se odvod jen tem· se strednimi Nizkopnjmovy človek bydlici 
a vyššimi pi'ijmy. A bude tam neja- v najmu, ktery na tyhle investice 
~a spravedlnost, že bohaty človek nemel, ma smulu. · 
z pražske kancelare neplati mene Navic takzvana sleva na man
než manualne pracujici v Jeseni- želku ani na tyto finančni produk
ku. ty neprechazi do danoveho bonu

Reformu zdanovani OSVČ je su. Nizkopnjmovi maji v česku 
proste nutne ~adesignovat tak, často dan vynulovanou slevami 

· aby nevznikla palice, ktera zabije na poplatnika a na deti. Neplati 
male živnostniky. Ale aby nastala dane, jen vysoke zdravotni a so- · 
reforma, kteni zavede spravedli- cialni odvody. A tyhle slevy, kte
vou participaci vysokopfijmo- re neprejdou do danoveho bonusu 
vych a hlavne nizkonakladovych - tedy stat jim nevrati jejich zby-
·profesi. tek, pak ani nemohou vyčerpat. 

LN Skutečne pnjmy OSVČ jsou 
ovšem težko podchytitelne. 
čast ekonomickych aktivit pro
biha v šede zone, kde se nepfi
znavaji pfijmy ... 

Šeda ekonomika je obrovsky 
problema ma vice rozmeru. Je tre
ba nejakym zpusobem vyrešit tak~ 
zvany švarcsystem, o kter~m mlu
vime. Mame skoro nejvice 

Dfiležite je 
nezvyšovatzdaneni 

lidi s nizkymi prijmy, 
protože ti se pohybuji 
mezipracinače~no 

a zamestnaneckym 
pomerem 

' ' 

LN Cos tim? 
Obecne vzato Jde o slevy, 

! k nimž nema pi'istup cela popula
ce, a nizkopi'ijmovym lidem nepo
mahaji. Jsou určeny pro vyšši 
stredni tndu, a to jen pro čast. 

1 Naš navrh i'ika, zvyšme zakladni 
danovou slevu na poplatnika a sle
vy na deti, udelejme progresi a vy
mažme slevy, k nimž nema pn
stup cela populace a ktere vetši-

. nou nepomahaji lidem ze spodni 
pnjmove poloviny zamestnancu. 

Naš navrh neni nejak radikalni. 
V zemich s dlouhodobe pravico
vymi vladami, jako treba Velka 
Britanie, je vyšši progrese. V Čes
ku to standardni neni, takže. pro 
stredo-pravicovou vladu to asi 
uplne pritažlive neni. Ale dou
fam, že rušeni selektivnich slev 
pfijatelne je a že se vlada pokusi 
ušetfit aspon tech deset patnact 
rniliard. Pokud nechce progresi, 
jsou rešenim vyšši sazby dane 
kombinovane silnyrni slevami na 
poplatnika na deti. 
Poznamka k tematu na strani s 
li'm + 


